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 دانشجویان  مقابل محمدباقر قالیباف چه گفتند؟

درد دل هایی از جنس قانون به رئیس مجلس
واحد علوم و تحقیقات دانشگاه آزاد دیروز میزبان محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی بود.  در این مراسم، 
نمایندگان تشکل های دانشجویی، المپیادهای دانشجویی، گروه های جهادی، بسیج دانشجویی و انجمن های اسلامی 
،یس دانشـــگاه آزاد ، محمد  به بیان مطالبات، انتقادات و پیشـــنهادهای خود پرداختند. دکتر محمد مهدی طهرانچی ، ر
شریفانی مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه آزاد، فرزاد جهان بین معاون فرهنگی و دانشجویی، ملکی تبار 

مشاور ریاست دانشگاه آزاد و ... در این مراسم حضور داشتند. مشروح سخنان دانشجویان در این دیدار را بخوانید.

علیرضا کهن، دارنده مدال طلای المپیاد دانشجویی وزارت بهداشت:

چرادرساختارمرکزپژوهشهاازدانشجویاننخبهاستفادهنمیشود؟
سخن های خودم رو با داستان کوتاهی 
شـــروع می کنم. ۱۲ سال پیش بود پشت 
تلویزیون مسئولی رو می دیدم چهارشانه 
، مجری از آن می پرسید چه زمان  و زیبارو
وارد سیستم شده اید؟ می گفت من وقتی 
در اولین سال دهه سوم زندگی خود بودم 
و ۲۱ ســـالم بود، فرمانده لشـــکر شدم. برایم داســـتانش جذاب بود، از پدر و 
مادرم اســـم و فامیلش رو جویا شـــدم. می گفتن قالیباف است! زمین گرد 
بود، حالا من ۲۳ سالم است و آن مسئول یکی از سران قوا. رئیس قوه مقننه 
که کارش قانونگذاری و تصویب قوانین است که می تواند برای سال ها در 
زندگی من جوان ایرانی اثر بگذارد. زمین گرد تر بودن خودش را وقتی ثابت 
کرد که امروز من و آن مسئول اینجا هستیم، تنها ۱0 متر با یکدیگر فاصله 
داریم و من سوالم این است آقای دکتر قالیباف اگر در ۲۱ سالگی کسی به 
شما اعتماد نمی کرد باز هم امروز این جایگاه را داشتید؟ من سوالم همواره 
این بوده که آیا با برگزاری چنین جلساتی در روز های خاص آن هم اینگونه 
که من چند متر بالا تر و پشت میکروفن باشم می توان به دانشجو این امید 
! باور کنید  را داد که در ساخت آینده کشور سهیم است؟ باور کنید خیر
تا زمانی که از علم، روحیه جهادی و انقلابی دانشـــجویان به عنوان بازوی 
مشورتی و اجرایی در کنار مسئولان استفاده نشود، دادن اینچنین مدال هایی 
در المپیاد به من هم هدر دادن بیت المال است و هم نابودی انگیزه. چه 
میزان دانشجویان مختلف باید از کشور مهاجرت کنند تا متوجه شویم بنیاد 
ملی نخبگان با قوانینی که بیشتر آنها در سال ۸۳، که بنده تنها چهار سالم 
بوده، تصویب شده است توان مدیریت و ایجاد شبکه فعال از دانشجویان 
نخبه را ندارد و تنها تبدیل شده به یک بنگاه تسهیلاتی برای دانشجویان. 
بدین گونه که سود این مدال ها تنها مقداری پول ماهانه برای بنده است. باور 
کنید چندین وقت است که یک طرح برای حمایت از نخبگان نوشته ایم 
و دنبـــال این هســـتیم که یک نماینده را ملاقـــات کرده تا طرح را تقدیمش 
کنیم. آنقدر از این یکشنبه به آن یکشنبه پاس خوردیم که در آخر گفتیم 
شـــاید این یکشنبه بیاید، شـــاید... . برای مثال مرکز پژوهش های مجلس 
که وظیفه اش کارشناســـی طرح های مختلف و ایجاد داده های آماری و 
کارشناسی گوناگون به نمایندگان مردم است چرا نباید در ساختار خود به 
شکل قانونی از دانشجویان نخبه و صاحب نظر در حیطه های مختلف 
استفاده کند؟ مگر جز این است که حضور این دسته دانشجویان به دلیل 
دید گسترده تر و ارتباط توام با جوانان نه تنها می تواند موجب تاثیرگذاری 
بیشتر قوانین شود، بلکه می تواند از این دانشجویان مسئولان توانا تری برای 
دهه های آتی کشور بسازد. باور کنید بنده اول گفتم شاید چون از سیاست 
چیزی نمی فهمم حرف های مرا جدی نمی گیرند. پس علوم سیاسی خواندم. 
بعد گفتم شاید چون از مدیریت چیزی نمی دانم مرا جدی نمی گیرند. پس 
ارشد مدیریت بهداشتی در شهید بهشتی خواندم. بعد گفتم شاید دید 

تخصص می خواهند! پس دندانپزشـــکی را شـــروع کردم. می ترسم آخرش 
بفهمم شـــاید همه اش بی کاربرد اســـت. پشت ســـرتان را ببینید آقای دکتر 
قالیباف، صحبت مقام معظم رهبری اســـت که فرمودند مســـئول باید در 
خانه دانشمند را بزند. نمی خواهد در بزند، بگویید تنها در را باز کند! به خدا 
قسم آنقدر در زدیم که پشت دست مان برآمده شد و در مسئول فرو رفت. 
من پدرم بنا به دلایلی از ناحیه یک چشم نابینا شده و خانواده من تحت 
پوشـــش بهزیســـتی اســـت و مادرم برای من همه چیز است. به جان مادرم 
سوگند هیچ شبی نیست که برای نیاز ها و مشکلات کشور در کاغذ های 
خودم چیزی ننویســـم و آخرش نگویم واقعا می شـــود روزی کسی این موارد 
را بخواند؟ آقای دکتر اگر امروز دانشـــجویان در این مکان رگ گردن شـــان 
بیرون می زند و داد می زنند به قرآن ســـوگند که تنها دلیلش این اســـت که 
بسم الله گفته اند و دست دراز کرده اند که شاید شما دست شان را بگیرید. 
باور کنید اعتماد کردن به دانشجویان جوان تنها مسابقه ای است که قمار 
نیست و به طور قطع شما از پیش در آن برنده هستید. دوست دارم این را 
نیز عنوان کنم. در پایان لیسانس علوم سیاسی که بودیم، می دانید که نیاز 
نیست در پایان کارشناسی کسی پایان نامه بنویسد. اما من دانشنامه ای 
در مورد دلایل پیشـــرفت بلوک شـــرق به خصوص چین نوشتم، چون برایم 
جذاب بود و دوست داشتم از سیاست های موفق در سراسر دنیا استفاده 
کنم برای پیشـــرفت کشـــورم. آنجا متوجه شـــدم که مجلس چین که ۲۸00 
نماینده دارد بدین گونه است که هر نماینده براساس تخصص خود یک 
کمیته مشورتی از دانشجویان خبره دارد و باز خود مجلس نیز یک کمیته 
مشـــورتی دانشـــجویی که دبیر این کمیته به رای خود دانشجویان برگزیده 
می شود حتی می تواند در تصویب قوانین یک رای داشته باشد! شاید این 
یک رای آن چنان بین این میزان رای نمایندگان تاثیر مستقیم نداشته باشد 
اما انگیزه دو چندانی برای دانشجویان کشورشان به وجود آورده که بمانند. 
اما صحبت دیگرم در مورد ۶0 روزی است که به دلیل کشتار مردم بی دفاع 
فلسطین شبی نیست که بغض نکنیم. اما در مجلس چه خبر است؟ در 
مجلس نماینده ای ســـه ماه مانده به پایان مجلس به دنبال اســـتعفا روی 
زمین است. خروجی؟ برگزاری جلسه بررسی استعفا نماینده روی زمین به 
شکل غیرعلنی در مجلس خواستار شفافیت! غایت نهایی؟ مخالفت با 
استعفای نماینده روی زمین. دین مجلس؟ اسلام. همزمان با این حادثه. 
تصویب قانون محکومیت اسرائیل به دلیل کشتار غیرنظامیان فلسطین.  
محل؟ پارلمان اسپانیا.  دین؟ کمونیست، بی خدایی. اصلا شاید قوانین 
آنها به هیچ جایی نرسد. اما ما چه کردیم؟ هیچ بر هیچ باور کنید این چیزی 
بیشتر از استوری های جوانان نیست! ما خواستار برخورد جدی تر هستیم. 
نه اینکه نمایندگان ما تنها در تلویزیون بگویند که ما می توانیم. در پایان بسیار 
ممنون هستم از توجه شما بزرگواران. امیدوارم بشود روزی که جوان ایرانی 

برای همیشه در کشور بماند.  والسلام.   
ادامه در صفحه 4

دکتر طهرانچی : 
دانشگاههایمادرسایهانقلاباسلامیراهاستقلالرادرپیشگرفتهاند

کید کرد: »دانشگاه های ما در سایه انقلاب  رئیس دانشگاه آزاد تأ
اسلامی، راه استقلال را در پیش گرفته اند.«  دکتر محمدمهدی 
طهرانچـــی، رئیـــس دانشـــگاه آزاد  گفت: »روز بزرگ دانشـــجو را 
بـــه دانشـــجویان ایـــن ســـرزمین و خصوصـــا یک میلیـــون و ۳00 
هزار دانشـــجوی دانشـــگاه آزاد اســـلامی که 40 درصد جمعیت 

دانشجویی کشور را در خود جای داده اند، تبریک می گویم.« 
کید بر اینکه امروز دانشگاه آزاد مفتخر است که به عنوان یک کنشگر فعال،  دکتر طهرانچی با تأ
در عرصه تربیت علمی و گسترش فضای انقلابی و بسترسازی اشتغال دانش بنیان، مسیری را 
انتخاب کرده و در قالب یک سند تحول و تعالی به پیش می رود، اظهار داشت: »خوشحالیم که 
امروز با حضور دکتر قالیباف، مراسم روز دانشجو را در واحد علوم و تحقیقات که به عنوان پیشرو 
در شبکه دانشگاه آزاد اسلامی و یک کنشگر فعال در عرصه تحولات دانشجویی و دانشگاهی 
شناخته می شود، برگزار می کنیم.« وی با بیان اینکه دانشگاه به عنوان نهادی برآمده از مدرنیته و 
یک موسسه تمدنی 90 سال پیش وارد کشورمان شد، تصریح کرد: »همان طور که مقام معظم رهبری 
فرموده اند، دانشگاه در ایران و از ابتدا اشتباه بنیان  گذاشته شد. دانشگاه ما در علم، رویکردی 
تقلیدی داشـــت و در فرهنگ نیز دین ســـتیز بود. این دانشـــگاه در غرب تولد یافته بود و بنای آن، 
ساختن فضای حکمرانی بر کشورها و از طرف دیگر سبک زندگی بود. دانشگاه های ایران در ابتدا 

به سبک اروپایی اداره می شد اما به تدریج جای خود را به دانشگاه آمریکایی داد.« 

دکتر طهرانچی خاطرنشان کرد: »کودتای ۱۳۳۲ اعلام ورود آمریکا در دانشگاه ها بود. پس از گذشت 
چهار ماه از این کودتا، خون سه دانشجوی شهید در ورود ریچارد نیکسون، معاون رئیس جمهور 
آمریکا به زمین ریخته شد و این اتفاق، اعلام حضور و سیطره دانشگاه آمریکایی در دوره پهلوی 
دوم بود. البته آمریکا به اینجا بسنده نکرد و اقدامات او فقط محدود به سلاح نبود بلکه شورای 
مستشاری خود را در دانشگاه های ما حاکم کرد و از این طریق سیطره آموزشی را در دست گرفت؛ 
به طوری که مرحوم شیخ الاســـلام در کتاب خاطرات خود عنوان می کند برای تأســـیس دانشـــگاه 
باید تأیید شورای مستشاری آمریکا را اخذ می کرد.« وی افزود: »ما به رفتار آمریکایی ها در مواجهه 
با مردم، با سلاح عادت داریم. یک بار در ۱۶ آذر ۱۳۳۲ و یک بار دیگر در ۱40۲ با شهادت نفر اول 
کنکور غزه »شیما اکرم صیدم«. این جنایات همان مسیری است که آمریکایی ها و نظام سلطه با 
گلوله پاسخ حرکت های انقلابی را می دهند.«  رئیس دانشگاه آزاد با اشاره به تحول دانشگاه پس از 
انقلاب اسلامی، گفت: »با پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی، دانشگاه نیز متحول شد و امامین 
انقلاب دانشگاهی ساختند که توانست نویدبخش مرجعیت علمی دوباره در این سرزمین شود.« 
کید کرد: »مفتخریم که در جمهوری اسلامی ایران و در سایه انقلاب اسلامی، راه  دکتر طهرانچی تأ
، راه سعادت است؛ چرا که علم  استقلال و نه مسیر تبعی را در دانشگاه ها پیش گرفته ایم و این مسیر
و اقتصاد و فرهنگ به صورت درهم تنیده اقتدار کشور را نوید می دهد.« وی در پایان خاطرنشان 
کرد: »حضور دکتر قالیباف در مراسم روز دانشجو در دانشگاه آزاد اسلامی از این منظر که نظام 

قانون گذاری کشور به تکیه بر دانش و ذهن های جوان و خلاق اعتقاد دارد را گرامی می داریم.« 

رئیس مجلس: 
80درصدازوعدههادرمجلسبهقانونتبدیلشدهاست

قالیبـــاف در ایـــن دیـــدار گفـــت: »امـــروز زیبایی هایـــی را در جمع 
دانشـــجویان حاضر در دانشـــگاه آزاد دیدم و شنیدم که در محافل 
دانشجویی دیگری که حضور پیدا کرده بودم به این شکل ندیده و 
نشنیده بودم و لازم است در فضای دانشجویی حاضر به صراحت 
بگویم که حتی مورد نقد برخی دانشـــگاه های دیگر برای انتخاب 
دانشـــگاه آزاد جهت حضور در مراســـم روز دانشـــجو واقع شدم، اما 
امروز یقین پیدا کردم که این انتخاب درســـت بوده اســـت. )این بخش از ســـخنان رئیس مجلس مورد 
تشویق دانشجویان حاضر در جلسه قرار گرفت.(او به مطالب یکی از دانشجویان درباره عدم روشن 
بودن موضع مجلس درباره شفافیت اشاره و تصریح کرد: »تنها طرحی که در مجلس به عنوان نخستین 
نفر به امضا رســـاندم، طرح شـــفافیت بود و امروز ۲۲0 نفر از نمایندگان به صورت داوطلبانه آرای خود را 
به صورت برخط با مردم به اشتراک می گذارند که با مراجعه به وبگاه مجلس می توانید به صورت شفاف 
آن را ببینید.« رئیس مجلس درباره موضع گیری نمایندگان پیرامون موضوع خودرو افزود: »خودرو رانتی 
دارد که انحصاری اســـت و علی رغم گذشـــتن 45 ســـال از انقلاب هنوز این رانت وجود دارد که باعث 
عقب ماندگی کشور در این حوزه از کشورهای همسایه شده و نتوانسته ایم در آن سیر صعودی داشته 
باشـــیم. بااین حال جلوی واردات خودرو گرفته شـــد تا به تولید داخلی کمک شـــود اما نشـــد. « او درباره 
اتفاقات رخ داده پیرامون وزارت کشور تصریح کرد: »آقای وحیدی دوست بیش از 40 ساله بنده است، 

گفت من به برخی نمایندگان که عمدتا می گفتند باید مدیران تغییر کنند و تاکید داشتند که من هم 
پیگیری کنم، گفتم این کار را انجام نمی دهم و خدا را شاهد می گیرم نه تنها تاکنون این موضوع را پیگیری 
نکرده و تماسی نگرفته ام، بلکه حتی به نمایندگان هم گفتم اگر پیشنهادی در این خصوص داده شد، 
نباید راسا برای عزل یا نصب کسی ورود کنید. البته مجلس حق دارد در راستای نظرات خود تحقیق و 
تفحص انجام دهد « او یکی از افتخارات مجلس را تصویب قانون بانک مرکزی دانست و گفت: »بانک 
مرکزی پنج رکن دارد؛ یک رکن این بانک مربوط به حوزه فقهی اســـت که مســـائل شـــرعی رعایت شود تا 
اتفاقاتی که رخ داد دیگر نیفتد. تا پیش از این در قوانین این بخش به مســـائل پولی و بانکی، اقتصاد 
اسلامی و بانکداری اسلامی توجهی نکرده بودیم به جز این قانون مربوط به ساختار بانک مرکزی، طرح 
بانکداری هم که مربوط به بانک های عامل است در کمیسیون تصویب شده و در نوبت بررسی صحن 
قرار گرفته تا حلقه دوم مربوط به اصلاح قوانین نظام بانکی در کشور تکمیل شود. همچنین ما در جریان 
بررسی احکام لایحه برنامه جلوی دریافت سود روی سود را گرفتیم و این موارد از افتخارات مجلس است؛ 
وقتی رهبری از مجلس انقلابی می گویند به این دلیل است که به ارزیابی عملکرد مجلس پرداخته اند.«  
قالیباف اظهار داشت: »من در اولین مصاحبه تلویزیونی ام در مرداد ۱۳99 در کسوت ریاست مجلس، 
فهرستی از برنامه های تحولی در حوزه قوانین اقتصادی ارائه کردم و امروز براساس آن سیاستگذاری، 
بیش از ۸0 درصد وعده ها در مجلس محقق و به قانون تبدیل شده است. اینکه رهبر انقلاب می گویند 

مجلس یازدهم نقشه راه داشته و مسائل را شناسایی کرده به همین علت است.« 


